
® З О Н А : ПОШ УК ВЕДУТЬ НАУКОВЦІ

 Норка і людина. 
Співвідношення 1: 10

«Вестник Чернобыля» неодноразово 
розповідав на своїх сторінках про дія
льність вчених, котрі в Чорнобильській 
зоні вивчають проблеми радіаційного 
забруднення і, зокрема, вплив малих 
доз радіації на живі організми.

Фахівці Науково-технічного центру 
НВО «Прип’ять» вивчають умови жит
тя, поведінку, стан здоров’я мешканців 
природного середовища зони, дослід
жують вплив радіонуклідів на них, ви
значають зміни, що відбуваються в ор
ганізмах від їх дії.

І. НА ВИТРИВАЛІСТЬ 
ЕКЗАМЕНУЮТЬСЯ 

НОРКИ
Розповідає Віктор Іва

нович РЯСЕНКО.
Зараз ми перебува

ємо у шеді, де знаходя
ться так би мовити екс
периментальні тварини— 
норки та лисиці. Багатьох 
цікавить, чому саме цих 
тварин ми завезли в зо
ну. Щоб зрозуміти такий 
вибір, я дозволю собі на
вести деякі цікаві дані.
Всі знають, що будь-які 
досліди проводять здебі
льшого на мишах та щу
рах. Ми замінили об'єкт 
дослідження, щоб резу
льтати спостережень лег
ше було екстрополювати 
на людину.

Скажімо, вік статевого 
дозрівання норок сягає
приблизно 10— 12 міся
ців. У людини він— 10 —
12 років. Вік розвитку 
імплантованого ембріона 
у норок триває близько 
місяця, у людини — до 
дев’яти місяців. Оптима
льний дітородний вік у
людей — 20 — 36 років, 
у норок —й 22 — 36 міся
ців. Або візьмемо трива-

Кореспонденти об’єднаної редакції 
«ВЧ» Олександр Колот та Едуард Куз
нецов розповіли недавно по радіо про 
здобутки науковців. Співрозмовниками 
були спеціалісти Науково-технічного це
нтру — інженер відділу радіаційної 
екології тварин Василь Юхимович Про- 
стантінов та завідуючий лабораторією 
радісегології сільськогосподарський 
тварин кандидат сільськогосподарських

лість життя. Норка може 
прожити до семи років, а 
людина — до семидеся
ти. Як видно на цих при
кладах, в усьому збері

гається співвідношення 
один до десяти. Відповід
но до цього ми склали 
своєрідний раціон годівлі 
піддослідних тварин. Він 
у десять разів забрудне- 
ніший радіонуклідами, 
ніж у людей. Тобто тим
часові рівні забруднення 
їжі норок у десять разів 
вищі від рівнів, що до
пускаются у харчуванні 
людей. Ми змоделювали 
таку ситуацію, з допомо
гою якої можемо прослід
кувати, як будуть міняти
ся фізіологічні та попу
ляційні показники у но
рок. Потім їх можна бу
де порівняти з подібни
ми показниками людей, 
що проживають на за
брудненій території.

У 1989 році ми за
везли у зону першу пар
тію норок із Черкасько
го звірогосподарства. По. 
томство від маточного 
поголів’я цього господар
ства є і в Баришівському 
районі Київської облас
ті, де їх годують неза

брудненими радіонуклі
дами кормами. Маючи 
один і той же генетич
ний матеріал, ми можемо 
звіряти свої дані з дани
ми названих господарств.

Деякий час у нашому 
господарстві спостеріга
лось дуже широке від
творення поголів’я, це 
наводило на думку, що 
з часом можна було б 
налагодити промисловий 
розвиток звірів. Але пі
зніше ситуація різко змі
нилася, звірі почали ги
нути. Такий, як ми ка
жемо, відхід тварин роз
почався в основному з 
другого покоління. Було 
помічено, що тварини, 
які народилися в чистій 
зоні і були завезені до 
Чорнобиля, вижили. А з 
покоління, що народило
ся від них тут, багато за
гинуло. На базі нашого 
НТЦ ми проводимо дос
лідження репродуктивної 
функції тварин на рівні 
популяції. Співпрацюють 
з нами близько півтора 
десятка інститутів, з яки
ми ми проводимо більш 
г л и б о к і  досліджен-

[Закінчення на 4 стор. )



([Закінчення.
Початок на 1 стор. )

ня. Завдяки цьому, ми 
можемо вивчати всі сис
теми організму, спосте
рігати, як впливає на них 
радіація. За станом нер
вової системи ми спосте
рігаємо разом з інститу
тами ендокринології та 
нейрохірургії. Визначає
мо, які зміни відбувають
ся у головному мозку 
тварин, яка його акти
вність. Інститут ендокри
нології вивчає нейроен
докринну систему і треба 
сказати, Що вже перший 
рік досліджень показав, 
що навіть у тварин, які 
з першого погляду ніби 
непогано себе почували, 
відчутно порушена гіпо- 
таламогіпофізарно - над
ниркова система адапта
ції, вони були піддані дії 
так званого стресфакто
ру, чого не спостерігає
ться у контрольних тва
рин. Очевидно, на це 
вплинув забруднений 
корм

З Київським держав
ним університетом ми 
досліджуємо зміни в ядер

них структурах у кліти
ні під дією радіонуклі
дів, а з університетом 
Києво-Могилянська ака
демія — порушення, що 
відбуваються в ембріона
льний період розвитку 
тварин. Справа в тому, 
що у наших умовах різ
ко зменшилась народжу
ваність молодняка. Якщо 
в Черкаському та Бари
шївському звірогосподар- 
ствах від однієї самки 
отримують сім-вісім ще
нят, то у нас — одне- 
два. Щоб пояснити це
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явище, провели експери
мент. Відібрали контро
льну групу тварин, про
вели гон, а в період ор- 
ганогезу — час розвитку 
ембріона — видалили їх 
з тіла самки. Вивчення 
стану самок показало, 
що мають місце значні 
порушення — відбуває
ться збільшена овуляція 
яйцеклітин, не всі вони 
здатні до життя. Спосте
рігалась також загибель 
зародків та здвоєння — 
зростання ембріонів, що 
вело до їх відмирання.

Вивч ення хронічного 
впливу на кров та крово
творну тканину показало, 
що зміни в основному 
проходять в ядрі, мем
бранах і всіх органелах 
клітин. Виявлено також 
зміни в імунній системі, 
спостерігається (Підвище
на загибель імунокомпе- 
тентних клітин, що веде 
до зниження імунітету.

— Вікторе Івановичу, 
в жовтні цього року від
будеться міжнародний си
мпозіум з проблем, яки
ми займаєтесь і ви. На 
них, як правило, з’їжджа
ються вчені з багатьох 
країн. Яку користь можна 
мати від подібного зіб
рання і чи є у вас з чим 
вийти на люди?

— Наші фахівці знайо
мі з багатьма роботами 
з проблем радіобіології, 
яку проводять за кордо

ном. І на симпозіумі, ду
маю, вони знайдуть спі
льний інтерес і шляхи 
співробітництва. Нас, на
приклад, цікавлять проб
леми генетичних пору
шень. Є лабораторії, які 
володіють досить таки 
тонкими методами в цій 
справі, мають необхідні 
реактиви, кваліфіковані 
кадри.

Ми, наприклад, помі
тили, що у порівнянні з 
контрольною групою у на
ших самців різко знижу
ється статева функція. 
В перший рік вона нор
мальна, в другий — ду
же низька, а третього ро
ку самці стають майже 
стерильні, в той час як у 
нормальних умовах вона 
активна протягом чоти. 
рьох-п’яти років. Було б 
дуже цікаво з'ясувати 
причину такого спаду 
статевої функції.

Радіобіологія — моло
да наука. З часу відкрит
тя рентгенівського ви
промінювання вона нако
пичує матеріали про 
вплив опромінення на ор
ганізм людини. Але після 
створення ядерної зброї 
почали ставитися питання 
про поведінку організму 
в умовах ведення ядер
ної війни, в умовах ви
никнення великих доз. 
Вплив малих доз почали 
вивчати пізніше, після 
аварій на реакторах. Пе

вну роботу з проблем ра
діобіології людини і тва
ринного світу проведено 
після Киштимської ава
рії. Але спектр радіону
клідів, що був там вики
нутий, дуже відрізняєть
ся від чорнобильського. 
Та й площі забруднення 
різні. У нас відкривають
ся великі можливості 
для проведення робіт в 
природному середовищі і 
в повному комплексі фа
кторів, які неможливо 
створити в лабораторних 
умовах. Саме тут вчені 
всього світу могли б по
працювати разом з нами.

II. ПІДДОСЛІДНІ 
МЕШКАНЦІ ВОДОЙМ

На запитання відпові
дає Василь Юхимович 
ПРОСТАНТІНОВ.

— Василю Юхимовичу, 
ваші дослідження і всі ці 
роботи, які ви проводи
те на водоймі, виконую
ться не задля простої ці
кавості або чистої нау
ки. Очевидно, результати 
їх мають стати вихідним 
матеріалом при вирішенні 
проблем захисту людини 
від впливу радіації.

— Звичайно. Якщо ко
ротко, йде інтенсивне на
копичення даних, а якщо 
конкретніше, то ми вив
чаємо біологічний і радіо
біологічний стан водних 
організмів та вплив на 
них малих доз радіації.

В даному випадку наші 
співробітники спостері
гають за станом бесте
ра — гібрида відомих 
риб стерляді та білуги. 
Поряд з вивченням філо
генетичних давніх угру- 
пувань осетрових, вив
ченню піддаються інші 
групи риб, що знаходя
ться на різних трофічних 
рівнях. Це риби, взяті 
нами зі ставка-охолоджу- 
вача, котрі народилися і 
виросли у природних 
умовах, так і риби — а 
в основному рослинноїд. 
ний біло-перістий товсто
лобик — виведені КОЛИ
ШНІМ місцевим рибгос
пом, в штучних водоймах 
і запущені в цю водойму.

Ми також ставимо за 
мету вивчення популяцій
ної мінливості різних ви
дів риб у цих же умовах 
дії малих доз радіації. 
Як видно з досліджень, 
ефект впливу на популя
ції зразу не проявляєть
ся. Швидше всього він 
стане помітним років че
рез п ’ять.

— А що знаходиться 
в оцих, якщо можна так 
сказати, луночках?

— Це садки для моло
ді. Ми щорічно штучно 
відтворюємо нові генера
ції від рослинноїдних риб 
для дослідження. І саме 
такі рибки ми утримуємо 
у цих садках. Після пев
ного часу частину з них 
випускаємо в природне
середовище, або як його 
ще називають, екосисте
му, а решту дорощуємо 
у садочках.

— Робота велика, зра
зу видно. Одній організа
ції справитися з нею, ма

буть, не під силу. Вам 
хтось допомагає?

— Ми співпрацюємо з 
кількома науковими ор
ганізаціями, вдіебільшого 
за договорами. Спостері
гаємо за станом риб на 
різних рівнях: на молеку
лярному, генетично-струк
турному, ультраструктур
ному та клітинному рів
ні. І саме з цих проблем 
накопичуємо первинні ма
теріали, які разом з ко
легами з інших інститу
тів тут же обробляємо, 
а отримані результати 
передаємо в НТЦ.

— Василю Юхимови
чу, до вас теж запитання 
про міжнародний симпо
зіум. Чого чекаєте ви від 
нього?

— На таких симпозі
умах можна, по-перше, 
набути певного досвіду, 
по-друге, заявити про 
свої доробки. Адже ро
боти, що проводяться в 
Чорнобильській зоні уні
кальні, довготривалі і 
перспективні. В подаль
шому вони будуть ще 
більше ускладнюватися 
і, звичайно, поліпшува
тися. Ми і зараз намага
ємося якнайтісніше спів
робітничати з зарубіжни
ми колегами. Нас ціка
вить багато проблем, над 
якими вони працюють 
паралельно з нами, ска
жімо, — хоча б нові тен
денції у розвитку радіо
біології, особливо у вивч
енні гідробіонтів та ін

ше. Ми також маємо де
яку інформацію корисну 
для вчених з інших кра
їн.

До друку підготував 
Юлій КРИВЕНОК.


